
Příběhy našich sousedů – Zdeněk Bárta 
(přepis audionahrávky) 
Emma - Zdeněk Bárta se narodil 22. března 1949 na pražském Smíchově. Roku 
1974 byl kvůli propagaci názorů proti komunismu za trest odsunut z Prahy do 
Chotiněvsi na Litoměřicku, kde působil jako farář evangelické církve a později 
podepsal Chartu 77. 

Při Sametové revoluci, v listopadu 1989, Zdeněk Bárta spoluzakládal hnutí 
Občanské fórum v Litoměřicích. 

Zdeněk Bárta- My jsme se už  nějak sešli poprvé na tom pahorku, se studenty, 
bohosloveckými, prostě jsem tam šel, dozvěděl jsem se, že tam má být takové 
shromáždění, nějaké, a tam jsem taky už plácal něco takového asi moc 
revolučního. Takže se ke mně přidali někteří lidé, třeba Ivan Vilím, nebo někteří 
už jsou dávno zesnulí, no a řekli jsme si, že teda založíme Občanské fórum. Byly 
to někdy bizarní situace, zavolali jsme třeba na okresní národní výbor, že  s nimi 
chce Občanské fórum mluvit, takže tam slušně přišli všichni představitelé 
okresního národního výboru, to byla ta budova, kde je soud teď, a my jim 
oznámili, že teď končí chlapci, že už je revoluční doba, takže končí a nechali jsme 
tam jenom jednoho pána, který se jmenoval Kolbaba, dodneška si to pamatuju, 
aby ukázal, kde je záchod těm ostatním, a jak se úřaduje těm novým, že jo. Říkal 
jsem pak tak, koho uděláme předsedou okresního národního výboru? Tak mi 
dejte nějaké návrhy. Tak oni přišli s návrhy, padlo to na nějakého pana Pohla, 
stavař to byl, takže když jsem pana Pohla viděl říkám: „Pane Pohle, do zítra máte 
čas se rozmyslet, jestli chcete dělat předsedou okresního národního výboru. Jo, 
chci.“ Druhý den přišel, tak jste předsedou národního výboru. 

Pomalinku se směřovalo k tomu, v tomhle tom smyslu to byla revoluce, nebyla 
krvavá, nestřílelo se, naštěstí, ale ty věci se děly vlastně protiprávně. Co to je za 
blbost, aby pár chlapům si řeklo, teď tady nebudete a bude tady někdo jiný. 
Takže v tom skutečně to byl vlastně revoluční převrat, který se děl na těch 
jednotlivých místech, ale taky  centrálně v Praze. 

Emma  – Sametovou revoluci v Litoměřicích vedl do voleb v roce 1990, v té době 
byl již prezidentem Václav Havel. 

Zdeněk Bárta  – Byly vypsány volby, první svobodné volby, a tehdy nikdo nemohl 
vědět, jak ty volby dopadnou, protože do té doby 99 % národa volilo komunisty  



a polovina národa byla v partaji komunistické, takže nikdo nevěděl, jak dopadnou 
ty volby, co lidi udělají.  

Takže byla taková snaha postavit do těch voleb lidi, kteří jsou trošku známí, nebo 
se stali známí během té revoluce. Takže já jsem byl kandidován na poslance 
České národní rady. Dokonce během těch voleb přijel tehdy do Litoměřic Václav 
Havel, to byla taková velká událost, náměstí prý ani nikdy předtím ani nikdy 
potom nebylo tak plné jako tehdy, to bylo opravdu takové, taková doba nadšení.  

Emma - Zdeněk Bárta byl v prvních svobodných volbách zvolen poslancem. Po 
rozpadu Občanského fóra a vypršení poslaneckého mandátu se začal znovu 
věnovat farářování.  

Založil charitativní organizaci Diakonie, kde je v současné době stále 
dobrovolníkem a členem dozorčí rady. 

Na závěr nám dal pan Bárta radu, kterou jsme si všechny vzaly k srdci: 

Zdeněk Bárta – Nebuďte starý, stojí to za prd. 


